
ACTA DEL CONSELL MUNICIPAL DE PERSONES MAJORS

9 de març de 2022

Lloc: Centre de Congressos

Hora de començament: 11.10 h

Hora d’acabament: 13.20 h

Assisteixen a la reunió:

Associacions de majors:

Associació del Toscar i carrers adjacents.

Barri Obrer d’Altabix. Vocalia 3a Edat AV.

CCOO Sindicat de Jubilats i Pensionistes.

Club de lectura Sènior

Antics/gues alumnes col·legi Santa Maria (Jesuïtines) d’Elx.

Filet de Fora i Portes Encarnades-Vocalia 3a Edat AV.

Jubilats i Pensionistes Il·licitans (UDP).

La Baia Asprella-Vocalia 3a Edat AV.

Partida de Carrús Nord Camí del Pantà-Vocalia 3a Edat AV.

Pla de Sant Josep-Canal Vocalia 3a Edat.

Polivalent de Carrús-Vocalia Associació Cultural 3a Edat.

PSPV-PSOE Jubilats i Pensionistes.

Sant Antoni-Vocalia 3a Edat AV.

Sant Crispí-Vocalia 3a Edat AV. 

Victoria Kent-Associació d’Oci i Cultura d’Adults.

Associació del “Raval i carrers adjacents”.

Club Social de Pensionistes i Jubilats de Torrellano.

AMACMEC (Associació  de dones afectades  per càncer  de mama d’Elx  i

comarca)- Vocalia 3a Edat.

Carrús Est- Vocalia 3a Edat AV.

CEAM ELX (Centre Especialitzat d’Atenció a Majors).

Lloma de Sant Pere- Vocalia 3a Edat AV.

Representants municipals dels següents partits polítics: 

Sra. Elena Bonet Mancheño. Vocal del Grup Municipal del Partit Popular.

Sra. Aurora Rodil Martínez. Vocal del Grup Municipal Vox.

Sr. Felip Sànchez i Gamero. Vocal del Grup Compromís per Elx.

Sra. Paz Gallud Conesa. Grup del Partit Ciutadans.
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Membres de la taula:

Sra. Purificación Vives Pérez, regidora de Polítiques de Majors. Presidenta

de la taula.

Sra.  Vicenta  Pérez  Gonzálvez,  coordinadora  de  l’Àrea  d’Igualtat  i  Drets

Socials. 

Sr. Joaquín López Compañ, president honorífic del Consell de Majors.

Sra. M. José Muñoz- Quirós Pradillo, secretària de la taula.

Representant d’altres regidories:

Leticia Sánchez Irles, cap de Gestió d’Igualtat i Acció Comunitària de Dret

Social.

Treballadors de la Regidoria de P. de Majors:

Sr. Pablo Ortega Gómez, educador social de la Regidoria de P. de Majors.

Sr.  Abel  Delgado  Oltra,  educador  social  i  responsable  del  Projecte  de

Ciutats Amigables.

Sra. Eva Mojica Irles, TIS de la Regidoria de P. de Majors.

Comença la reunió, a les 11.10 h

AUMELX,  Associació  d’Alumnes  Majors  Universitaris  d’Elx  excusen

l’assistència.

PRIMER PUNT DE L’ORDRE DEL DIA. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ

ANTERIOR

Purificación Vives, regidora de P. de Majors,  fa referència a uns errors

que s’han detectat en l’acta, que han sigut esmenats. 

Joaquín López, president honorífic del Consell, planteja la possibilitat de

llegir l'acta íntegrament, però el consell decideix que no cal.

Aurora Rodil,  Grup Municipal  de Vox,  expressa la  seua disconformitat

amb l'acta, perquè, segons diu, ells van fer una proposta que era enviar

una carta al Síndic de Greuges per a denunciar el que estava passant en la

Residència d’Altabix i en l'acta s'ha recollit que s'enviaria a Conselleria. 
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Guadalupe Arana, Sindicat de Pensionistes i Jubilats de CCOO, aclareix

que es va decidir no enviar-la al Síndic perquè no hi tenia competència i no

serviria de molt, i es va decidir enviar-la a la Conselleria.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, recorda que les actes estan

gravades i que des de la regidoria s’arreplega fidelment el que es parla en

el Consell.

Es passa a votar l'acta i s’obtenen 21 vots a favor i 5 abstencions, per la

qual cosa l'acta queda aprovada per majoria.

SEGON PUNT DE L’ORDRE DEL DIA. INFORMACIÓ MUNICIPAL

 S'han  traslladat  totes  les  queixes  i  els  suggeriments  que  es  van

arreplegar en l'últim consell. N’informarem les associacions que les

van realitzar a mesura que obtinguen respostes.

 Estem elaborant el nou paquet d'activitats, que es realitzaran en el

Centre  Cívic  Candalix,  excepte  la  Bretxa  Digital,  que  es  farà  en

L’Escorxador. Totes elles s'anunciaran en breu.

 Quant al Projecte Intergeneracional, la pròxima activitat serà el 24

de març, en què es projectarà un vídeo amb les activitats que s'han

dut a terme fins ara i les noves activitats programades fins a juny,

que s'anunciaran.

TERCER  PUNT  DE  L’ORDRE  DEL  DIA.  LLIURAMENT  DE  L’ESCRIT

PRESENTAT  A  LA  VICEPRESIDÈNCIA  I  CONSELLERIA  D’IGUALTAT  I

POLÍTIQUES INCLUSIVES SOBRE LA RESIDÈNCIA D’ALTABIX

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, presenta Vicenta Pérez, com

a coordinadora  de  l'àrea  social,  en  què està  integrada  la  Regidoria  de

Polítiques de Majors.

Vicenta Pérez, coordinadora de l'Àrea d'Igualtat i Drets Socials, aclareix

que  l'Ajuntament  ha  remés,  tal  com s'estableix  en l'acta  anterior,  una

carta a la Conselleria, que recull el que està passant amb les residències.

Aclareix  que  en  l'anterior  consell  va  haver-hi  una  primera  proposta

d'enviar  la  carta  al  Síndic  de  Greuges,  però  Compromís,  va  plantejar

esgotar la via de contacte amb la Conselleria i deixar la via del Síndic per a

més endavant, plantejament que va ser acceptat pel Consell.
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Aclareix que cal tindre en compte que el consell no pot dirigir-se al Síndic

com  a  queixa,  perquè  no  és  una  entitat  jurídica,  ja  que  té  entitat  de

participació. Solament poden fer-ho com a queixa les associacions.

Continua dient que això no vol dir que no esgotem la via de la Sindicatura,

sinó que esperarem resposta de la Conselleria i ens plantejarem el termini

que deixarem passar per a poder prendre una altra mesura.

Aurora Rodil, Grup Municipal de Vox, planteja fer una plantilla perquè les

associacions puguen enviar-la de manera simultània al Síndic. 

Vicenta Pérez, coordinadora de l'Àrea d'Igualtat i Drets Socials, a manera

de resum, aclareix que, com a acord, es pren que: ja l'espera és suficient i

que  es  facilitarà  un  model  perquè  la  queixa  siga  de  cadascuna  de  les

associacions i que s'avisarà les associacions perquè puguen arreplegar-la i

cadascuna s'encarregarà d'enviar-la.

Guadalupe Arana, Sindicat de Pensionistes i Jubilats de CCOO, diu que va

enviar per seu, a través de Joaquín, com a president honorífic, com mana

el reglament, una petició per a sol·licitar un consell extraordinari,  de la

qual s’ha contestat a Joaquín, no a ella.

A més, l'Ajuntament va prometre que es faria una reunió amb totes les

residències, però després va parlar amb cadascuna de les associacions per

a dir que no es faria aquesta reunió.

D'una altra banda,  la resposta que es va donar a la  petició del  consell

extraordinari per a tractar el tema de les residències ha sigut que no es

pot  perquè  l'ha  de  convocar  l'alcalde  o  la  regidora,  de  la  qual  cosa

Guadalupe es queda estranyada, ja que a ella li és igual com s'haja de fer,

l'important és que es faça.

El problema de les residències s’arrossega durant anys; per tant, no és un

problema de “color polític”, és un problema de tots.

M. José Muñoz, secretària de la taula, li aclareix que la contestació marca

el que diu el reglament, que està recollit en l'article 13.1, que diu que la

convocaria d'un Consell Extraordinari ha de ser aprovada per la majoria

absoluta del Consell de Majors o bé per l'alcalde, com a president, o el/la

regidor/a delegat/da.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, aclareix que ella va traslladar

a Joaquín que no s'oposava a fer el Consell extraordinari, que si calia fer-lo
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s'havia  de  buscar  la  forma  i  que  esperava  que  Joaquín  ho  haguera

traslladat.

Elena Bonet, Grup Municipal del PP, assumeix els errors que poden haver

tingut governant, però ací, a Elx, els alcaldes han sigut sempre socialistes,

excepte els quatre anys que va ser una alcaldessa del seu partit. És una

culpa compartida, així que “a cadascú el seu”. Ara s'està esperant resposta

per part de la Conselleria, que està mirant cap a un altre costat.

Asunción Martínez, Associació de Carrús-Est, es queixa que els polítics no

respecten el consell com un espai on els majors tenen el protagonisme,

que ells ja tenen el seu espai.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, aclareix que, per a ella, en el

tema de les residències no ha d'haver-hi colors, hem de sumar.

Tot  seguit,  es  passa  a  la  votació  per  veure  si  es  convoca  un  consell

extraordinari  per a tractar el tema de les residències,  que s'aprova per

majoria absoluta.

ÚLTIM PUNT. PRECS I PREGUNTES

Es  presenta  Leticia  Sánchez,  cap  de  Gestió  de  Dret  Social,  que  ens

acompanya en aquest consell per a aclarir els aspectes relacionats amb la

seua regidoria.

Leticia Sánchez, cap de Gestió de Dret Social, agraeix la invitació i aclareix

que arreplegarà les preguntes, els dubtes o els suggeriments, que després

traslladarà a la seua regidoria i, si fora necessari, es posaran en contacte

amb ells.

Ester Giral, presidenta del Club de Pensionistes i Jubilats de Torrellano, li

comenta que abans ella sol·licitava qualsevol espai del centre social sense

dificultat, cosa que ara, amb la Seu Electrònica, tot es complica, ja que ha

intentat fer-ho i no ha pogut.

Leticia Sánchez, cap de Gestió de Dret Social, arreplega la seua queixa.

María Peña, Associació Barri Obrer d’Altabix, manifesta el seu descontent

amb les obres realitzades en el Centre Social  d’Altabix, per a implantar

l’OMAC en la planta baixa, ja que lleva bastant espai a la sala de joc dels

majors.  Va intentar  parar  l'obra,  però en l'ajuntament l’enviaven d'una
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regidoria a una altra i no va arreglar res. Fins i tot va demanar parlar amb

l'alcalde, però tenia COVID i no va poder parlar amb ell. Se sent enganyada

i ignorada i no hi ha dret a tractar així els majors.

Ara no poden jugar tots els dies com feien abans, hi van a dies i horari

reduït.

Fa poc hi havia programada una extracció de sang i no es va avisar, i sense

previ avís volien tirar els majors, que es van negar a evacuar l’espai en no

haver sigut avisats. Davant la seua negativa, va baixar Purificación Caturla

(cap de Gestió)  i  van acudir  dues  patrulles  de policia.  María  diu sentir

vergonya davant el tracte donat als majors. 

D'una altra banda,  va sol·licitar  uns penjadors per al  ball  i  encara està

esperant que li telefonen… i així tot.

Ella sempre ha estat de part de l'ajuntament, ha fet publicitat gratuïta de

tot el que aquest ha organitzat, però ara està desil·lusionada.

Leticia Sánchez, cap de Gestió de Dret Social, recull la seua demanda.

Pepe  Gracia,  de  l'Associació  de  “Filet  de  Fora  i  Portes  Encarnades”,

reivindica el que ha ocorregut amb la seua seu i que, a hores d’ara, encara

no s'ha resolt.

El mateix ocorre amb la línia J, que fa anys que estan sol·licitant que baixe

a l'hospital i no fan cas.

Guadalupe Arana, Sindicat de Pensionistes i Jubilats de CCOO, sol·licita

que es modifique el Reglament per un de més participatiu, en què puguen

fer  propostes  en l'Ordre  del  dia  i  en  el  qual  el  president  honorífic  del

Consell  puga convertir-se,  per  exemple,  en vicepresident i  tinga alguna

funció, al mateix temps que els membres del Consell puguen secundar-se

en ell per a fer les seues propostes.

S'ha demanat al  llarg dels  anys,  diverses vegades,  però no es fa,  ni  es

donen explicacions sobre aquest tema. 

El  Reglament  està  obsolet  i  hauria  de  canviar-se.  Per  exemple,  no

contempla el llenguatge inclusiu.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, reconeix que el Reglament

està obsolet, es va fer fa molts anys, cal donar-li una “volta” i cal posar-lo

a l'ordre del dia.
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Alberto Cantó, de l'Associació del “Pla de Sant Josep-Canal”, reclama que

amb la pandèmia li van llevar la seu i ara estan intentant recuperar-la, ja

que,  al  no  tindre  seu,  han  perdut  quasi  tota  la  Junta  Directiva  i  la

documentació s'ha quedat allí i no poden fer res. Els han dit que poden

entrar, però quan ells vulguen i això no pot ser. 

Leticia Sánchez, cap de Gestió de Dret Social, pren nota i s'acomiada ja

que ha de marxar a una altra reunió. Agraeix el que se l'haja convidada,

insta les  associacions del  Consell  que facen arribar  les seues queixes o

suggeriments al correu electrònic de Dret Social.

Ana  M.  Martínez, Club  de  lectura  Sènior,  comenta  que  la  sala

d'exposicions de la Calaforra no està adaptada i que aquests pocs escalons

que hi  ha,  per  a alguns majors  són perillosos o els  impedeixen l'accés.

Proposa  que,  ja  que  estem  treballant  el  tema  de  Ciutats  amigables  i

accessibles, es faça arribar la petició per tal que posen una xicoteta barana

(que no trenque l'encant de la Calaforra),  que permeta que els  majors

puguen accedir al lloc amb més seguretat.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors,  li  dona la raó i  li  diu que

telefonarà ella personalment.

Antonia Bernal, de l'Associació de Veïns del Toscar i carrers adjacents,

mostra el seu descontent pel caire que està prenent el Consell, ja que, al

seu parer, semblava un Ple.

D'altra banda, comenta que troba a faltar més activitats culturals o que,

almenys, no s'estan promocionant.

Fa molt de temps que van sol·licitar que es posaren als Cines Odèon uns

auriculars o algun aparell per a les persones que no escolten bé. 

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, aclareix que en Cultura hi ha

activitats totes les setmanes. A partir d'ara, se’ls passarà tots els divendres

les activitats d'oci que hi ha per al cap de setmana, a través del grup de

WhatsApp del Consell.

La proposta realitzada per als Cines Odèon es tornarà a traslladar a través

de la Regidoria de P. del Major.

Guadalupe Arana, Sindicat  de Pensionistes i  Jubilats  de CCOO,  intervé

per a aclarir que això dels Cines Odèon es va valorar en la seua última

reforma, però van dir que no es faria perquè era molt costós.
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S'obri un xicotet debat entre membres del Consell, en què coincideixen

que el principal problema del so és la seua pèssima qualitat, fins al punt de

no distingir-se el que parlen.

Ana María Martínez, Club de lectura Sènior, puntualitza que l'única cosa

positiva que han aconseguit dels Odèon és que abans solament estava el

corredor central  i  ara n’hi  ha també en els laterals,  les butaques ja no

arriben fins a la paret, la qual cosa s'agraeix perquè afavoreix el pas.

Pedro Martínez, president de l'Associació de veïns del Toscar i carrers

adjacents, explica que molts membres del Consell li han parat pel carrer i

li han demanat que trasllade al Consell la necessitat de buscar una solució

per al problema de so dels Cines Odèon. Ara aprofita que ha eixit el tema

perquè la gent que li ho ha demanat sàpia que ell ho ha traslladat i que

així conste en acta.

Asunción Martínez, Associació de Carrús Est, recalca la importància de les

activitats d'Intergeneracional, del Club de Lectura, etc. 

D'una altra banda, caldria canviar l'horari dels museus, fins ara estan fins a

les 18.00 h, que és l'hora ideal per a anar amb els nets per a veure'ls i

resulta que és quan tanquen. Proposa que estiguen oberts almenys fins a

les 19.30 h, sobretot de cara a l'estiu.

Purificación  Vives,  regidora  de  P.  de  Majors.  Pel  que  fa  a

Intergeneracional hi ha programada una activitat per al 24 d'abril  per a

recordar el que s'ha fet i presentar les noves activitats proposades fins a

juny.  S'ampliarà  la  informació  de  l'activitat  a  través  del  WhatsApp  del

Consell.

Guadalupe Arana, Sindicat de Pensionistes i Jubilats de CCOO, vol saber

si de Ciutats Amigables hi ha res de nou per avançar, ja que fa temps que

no s'ha fet cap activitat.

Vicenta Pérez, coordinadora de l'Àrea d'Igualtat i Drets Socials, aprofita

per  a  presentar  Abel  Delgado,  com  el  nou  responsable  de  Ciutats

Amigables per a enguany, qui en breu anunciarà les activitats i iniciatives

que es realitzaran.
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María Peña, Associació del Barri Obrer d’Altabix, pregunta què ha sigut

de l'Escola de Majors, que es van paralitzar per la COVID i encara estan

tancades, almenys la d’Altabix.

Vicenta Pérez, coordinadora de l'Àrea d'Igualtat i Drets Socials, comenta

que això té solució ja, o això espera. 

Pedro Martínez, Associació del Toscar i carrers adjacents, comenta que

tenen seu en el Polivalent de Carrús, on tenien uns 8 tallers i uns 600-700

socis. Dit això, explica que en les sales on feien els tallers han fet espais

xicotets per a crear despatxos per als treballadors socials; encara que és el

que ha sentit, amb certesa no sap res. Demanarà una cita amb Mariano

Valera  perquè  li  aclarisca  què  passarà  amb  els  tallers,  perquè  ara  no

poden fer-ne cap.

Gaspar Gonzálvez, de l'Associació Filet de Fora, expressa el seu malestar

respecte a l'abandó en què es troba el  barri:  l'associació no té seu; en

l’hort del Pastoret no hi ha ni un banc per a asseure's; les papereres, quan

hi  ha  una  obra,  les  lleven,  cosa  que  provoca  que  els  excrements  dels

gossos estiguen enmig del carrer.

Joaquín  López,  president  honorífic  del  Consell,  al·lega  que  la  Bretxa

Digital pot provocar la desprotecció dels més febles i deixar al descobert

els  seus  drets,  estem  davant  un  problema  d'invisibilitat,  dels  que  es

queden al marge.

Sobre aquest tema diu que Carlos San Juan, metge valencià Jubilat,  ha

denunciat  l'exclusió  que  pateixen  els  majors  per  part  de  les  entitats

financeres: tancament d'oficines, pocs caixers automàtics i complicats de

marcar… cosa que obliga a la gestió en línia, tema complex per als majors.

Es  dificulta l'atenció telefònica alhora:  horaris  limitats  i  servei  telefònic

millorable, “no ens atenen i, quan ens atenen, ho fan malament”.

Carlos  San  Juan  va  obrir  una  campanya  titulada  “Soy  mayor,  pero  no

idiota”, que ha supera les 530.000 signatures, on es denunciava el tracte

dels bancs cap als majors.

Continua dient que des de FACUA (Consumidors en Acció) s'afirma que la

negativa  dels  bancs  a  l'hora  d'atendre  els  seus  clients,  vulnera  la  Llei

general de la Defensa dels Consumidors i Usuaris. També la Plataforma de

Majors i Pensionistes informa que el pagament anual de les Pensions de la
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Seguretat Social puja a uns 170 milions d'euros que l'Estat, a través dels

comptes  financers,  abona  als  jubilats,  per  la  qual  cosa  es  planteja  la

iniciativa de crear en les oficines bancàries la figura del Gestor del Major.

Ha hagut de ser un jubilat qui ha posat damunt la taula aquesta situació. I

per  això ens plantegem què estava fent l'administració davant aquesta

realitat coneguda per tots i totes, quan se suposa que estem en un Estat

de Benestar? Quines iniciatives, campanyes d'informació, suport i  ajuda

als ciutadans, no virtuals, s'han dut a terme durant aquest temps?

El  Sr.  Carlos Romero Casanova,  en una conferència,  el  27 de gener de

2022, es va preguntar què és una persona major? i  oferia ell  mateix la

següent resposta: major és una persona major de 18 anys, més o menys;

persona major és la persona que té, si fa o fa, 65 anys; i una persona molt

major és la que té 80-85 anys, però amb plena titularitat dels seus drets

fonamentals, segons arreplega l'article 18 de la Constitució Espanyola. 

Purificación  Vives,  regidora  de  P.  de  Majors,  aclareix  que,  des  de  la

Regidoria  de  Polítiques  de  Major,  fa  molts  anys  que  es  treballa  per  a

trencar la Bretxa Digital, per la qual cosa es realitzen diversos tallers, des

d'aprenentatge  del  mòbil  fins  a  maneig  de  l'ordinador,  a  nivell  bàsic  i

avançat; però igualment agraeix les seues propostes. 

Aprofita per a anunciar que es tornarà a activar el WhatsApp de Majors

perquè hi puguen fer propostes.

Antonia Bernal,  de l'Associació de veïns del Toscar i carrers adjacents,

avisa  d'una experiència  que havia  patit una persona major,  en  què un

suposat  col·laborador  de  Creu  Roja  volia  entrar  en  el  domicili  amb

enganys. Aquesta persona no li va obrir, però vol que se sàpia perquè els

majors estiguen en guàrdia.

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, recorda als majors que han

d'extremar les precaucions i no obrir la porta a ningú.

Ester Giral, presidenta del Club de Jubilats i Pensionistes de Torrellano,

pregunta cada quant són els Consells, ja que és nova i no ho té clar. 

Purificación Vives, regidora de P. de Majors, li aclareix que els consells es

convoquen, aproximadament, cada dos mesos.
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Pedro Martínez, de l'Associació de Veïns del Toscar i carrers adjacents,

pregunta on ha de dirigir-se per tal que arreglen una “Dama” que està

col·locada en una rotonda i està en mal estat. 

M. José Muñoz, secretària de la taula,  li  indica que, en aquest cas,  és

Manteniment a qui ha de dirigir-se i facilita el correu electrònic perquè

puguen fer-ho.

Amb aquesta intervenció es dona per acabat el Consell, a les 13.20 h, i es

donen les gràcies als assistents per anar-hi i participar.

Elx, 9 de març de 2022
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